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Közgyűlési beszámoló 

2024. április 06. 

Tisztelt Közgyűlés, kedves Egyesületi tagtársaim, Hölgyeim és Uraim! 

Az alig több mint egy évvel ezelőtti tanácskozásunk zárszavában – többek között – 

megfogalmaztam, hogy a korábbi elnökségi tagságomból adódó feladataim „tartalma és 

terjedelme aligha mérhető az egyesületi elnök sokrétű teendőihez. A mérce magasan van; azt 

megugrani csakis a vezetőtársak és az elnökségi tagok hatékony munkamegosztásával, a 

területi csoportok vezetőinek folyamatos közreműködésével lehetek képes. Ilyen 

együttműködésben hiszek, ezt képviselem, ezt remélem és kérem is; miként korábban, úgy ma 

is távol áll tőlem a centralizált, vezető-középpontú szervezet-irányítás. Ez a feltétele annak, 

hogy a KSPE további működését ne visszaesés, hanem kiszámíthatóság, stabilitás, ugyanakkor 

kellő dinamizmus jellemezze. Ami akár fejlődést is eredményezhet…” 

 

Javaslom: tekintsük ezeket a gondolatokat egy tükörnek, amelybe beletekintve 

megállapítható lesz az Önök számára a most következő elnöki beszámoló hitelessége. Az 

értékelő összegzés három részből épül fel:  

• először a 2023. március 25-i közgyűlés határozatainak végrehajtásáról, vagyis az 

egyesület jogszerű működése feltételeinek biztosításáról szólnék, 

• ezt követi majd az alaptevékenységünk áttekintése, azaz a Pedagógusok 

arcképcsarnoka XXII. kötete alkotási folyamatának áttekintése, 

• végül részleteiben is bemutatom egyesületünk szervezeti életének jellemzőit. 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

1. A KSPE működése jogi kereteinek biztosításáról 

A magunk mögött hagyott 2023-as esztendőt már nem terhelte a korábbi Covid – járvány, 

viszont abban, hogy ez így lehetett, meghatározó szerepe volt az orvosi/fiziológiai Nobel-díjjal 

kitüntetett nagyszerű magyar származású tudós, Karikó Katalin munkásságának, akire 

méltán lehetünk büszkék valamennyien.  

A korábbi, esetenként kétségtelenül súlyos egyéni veszteségeket követően felszabadultabb, 

egészségesebb életvitel lehetősége nyílt meg számunkra, ami egyesületi 

tevékenységrendszerünkben is érvényesült. A megváltozott személyi összetételű elnökség 

alapvető kötelezettségének tekintette, hogy biztosítsa a KSPE jogszerű, törvényes 

működésének valamennyi feltételét, ily módon hiánytalanul teljesítse a legutóbbi 

közgyűlési határozatokat. Ennek a folyamatnak következő lépései voltak: 

• Mindenek előtt az Alapszabály módosítására került sor, ami érintette 

o a célrendszer némi pontosítását, 
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o az elnökség és a Felügyelő Bizottság személyi összetételének, funkcióinak 

módosítását, 

o az éves tagsági díj szabályozását, 

o a képviseleti és aláírási jog megjelenítését. 

Ezek a lépések – kiegészítve a közgyűlési jegyzőkönyv és jelenléti ív pontosításával 

- megfelelő ügyvédi iránymutatással, közreműködéssel és dokumentálással 

történtek, a gyakorlati kivitelezést pedig személyesen segítették elnökségi tagjaink: 

Fülöp Mihály, Dr. Gerencsér Attila, Szabó Lászlóné és Kálmán Antalné. Köszönet illeti 

őket segítőkész közreműködésükért. 

• Az aktualizált Alapszabályt – ugyancsak ügyvédi segítséggel – felterjesztettük 

jóváhagyásra a Debreceni Törvényszék, illetve HB. Vármegyei Főügyészség: 

illetékeseihez. A jogi hatóságok befogadták, bejegyezték alapdokumentumunkat, így a 

további törvényes működés feltételei megteremtődtek, ami megbízható hátteret 

biztosított a mindennapi gyakorlati működésünkhöz. 

 

• Miután központi intézkedések nyomán időközben megszűnt, átalakult a korábbi banki 

partnerünk, a Takarékbank, megújítottuk kapcsolatunkat a helyébe lépő szervezettel: 

napjainkban már az MBH Bank intézi hivatalosan a pénzügyeinket és havonta 

rendszeresen megkapjuk az aktuális, hivatalos bankszámlakivonatokat. Az átjelentkezés 

műveleteit - elnökhelyetteseink mellett - Dr. Harkányi Károlyné elnökségi tagunk 

segítette; köszönet nekik erről a helyről is. 

 

• Az előzőekkel párhuzamosan megtörtént a módosítások bejelentése a Nemzeti Adó és 

Vámhivatalnál is; a hatóság befogadta a változásokat és hivatalosan kiadta az adott 

naptári évre vonatkozó, hiteles Adóigazolásunkat is. Ezeket a lépéseket az egyesület 

könyvelője, Fejes Enikő mellett ugyancsak Dr. Harkányi Károlyné és Fülöp Mihály 

segítette, amit nekik is megköszönök.  

 

• Ide sorolható, hogy az egyesület legitim kapcsolattartása és dokumentumainak 

hitelessége érdekében új bélyegzőket, új céges fejlécű alaplapot készíttettünk, 

amelyeket folyamatosan használunk a levelezés, dokumentálás folyamatában. 

 

2. Alaptevékenységünkről, vagyis a PA alkotási folyamatáról, kiadásáról 

Az Alapszabály említett módosítása nem érintette a célrendszer első elemét, amely 

szerint:„…egykori kiváló pedagógusok, illetve tágabb értelemben a nevelésben, 

közigazgatásban vagy a nevelők képzésében munkálkodó nagyhatású személyiségek 

életútjának és munkásságának feltárása és megörökítése…”  jelenti az alapfeladatot. Ennek 

az igényes teljesítése nagyon gondos és összehangolt szerkesztőségi munkát feltételez, 

amelyet mintaszerű elkötelezettséggel teljesítettek az önkéntesen közreműködő tagtársaink. 
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Ezt azért is hangsúlyozom, mert ebben az évben személyi változások kísérték az alkotók 

együttműködését: 

• sok éves önzetlen és szakmailag hiteles közreműködés után háttérbe vonult 

Jagusztinné Dr. Ujvári Klára, Kapronczi Mihályné és Szikszainé Dr. Nagy Irma, akiknek 

az egyesület teljes tagsága és elnöksége nevében – a közgyűlési jegyzőkönyvben is 

rögzítendő módon - őszintén megköszönöm odaadó, megbízható munkáját; 

• a korábban már jelzett módon lemondott a szerkesztőség vezetéséről Baloghné Dr. 

Zsoldos Julianna kolleganőnk, akinek a helyét elnökségi felkérésre Hajas Zsuzsa foglalta 

el már a legutóbbi kötet alkotási folyamatában. Baloghné Jutka sok éves, igényes és 

értékes tevékenységét az októberi bemutató rendezvényen emlékplakettel és 

oklevéllel ismerte el az elnökség; 

• mellettük állandó tagként biztosította a munka folyamatosságát az elsődleges 

lektorálást és a szerzőkkel való kapcsolattartást továbbra is felelősen kézben tartó Dr. 

Gerencsér Attila, míg az arcképvázlatok tartalmi, nyelvi véglegesítésében Juhász 

Ferencné, Juhász Sándorné, Kálmán Antalné, Olajos Istvánné és Janóczki József 

vállaltak segítő közreműködést; ezért mindnyájukat köszönet és elismerés illeti. 

 

Indokolttá teszi ezt az a tény, hogy a XXII. kötet anyagainak beérkezése 2023-ban is 

nehézkesen indult, ám az április végi határidőre megteremtődtek az alapok az újabb 

kiadvány megjelentetéséhez. A szerkesztőségi tagok folyamatos együttműködése, egy-egy 

kibővített elnökségi ülés önálló napirendjeként történt elemző, tervező tevékenység és a 

tördelő szerkesztő, Veres Hajnalka ismételt felkérése révén lehetővé vált a nyomdai 

megrendelés is; megnövelt, 800 példányos kötetszámmal és minden korábbit 

meghaladó 112 arcképvázlattal, amit kiegészített névadónknak, Karácsony 

Sándornak a Magyar nevelésről címmel, a szárszói konferencián tartott nagy hatású 

előadása egy részletének megjelentetése. 

Nem kétséges, hogy a különböző stílusú és színvonalú írások javítása és végső formába 

öntése igen nagy munkájába került a szerkesztőknek, miként a bemutató, átadó 

rendezvény előkészítése is az elnökség számára. Magára az eseményre 2023. október 

14-én került sor, amelynek jellemzőit így idézhetem fel: 

o ez a Díszterem korábban nem tapasztalt módon zsúfolásig megtelt az érdeklődő 

családtagokkal, az arcképvázlatok alkotóval, egyesületi tagjainkkal és 

személyesen köszöntötte azt a DAB elnöke, Dr. Páles Zsolt professzor úr is, 

o kevésnek bizonyult az előre bekészített emlékkötetek száma, a rendezvény 

menetében kellett gondoskodnunk megfelelő pótlásról, 

o a tartalmi bemutatást megelőzően – Gyula Ferencné, a berettyóújfalui tagcsoport-

vezetőnk előkészítése révén, amelyet utólag is megköszönhetünk neki - ismét 

sikerült kulturális elemet is beiktatnunk a programba: a Bihari Alapfokú 

Művészeti Iskola művésztanára hegedűn adott elő részleteket Bach E-dur 

partitájából, amivel megérdemelten nagy sikert aratott a megjelentek körében, 

o az emlékkötet részletes ismertetését Baloghné Dr. Zsoldos Julianna vállalta és 

tartotta meg a rá jellemző igényességgel és ezt követően került sor a kiadvány 
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átadására a szerzők, családtagok, érdeklődők számára, akik közül sokan már a 

helyszínen, nem kevesen pedig utólag, írásban fogalmazták meg elismerésüket, 

köszönetüket az értékmentő munkánk újabb elemének megjelentetésért. 

o Szerénytelenség nélkül mondhatjuk tehát, hogy a több évtizedes múltú 

alapfeladatunkat 2023.ban is eredményesen teljesítettük, hiszen ismét sikerült 

olyan pedagógusok életrajzát megírni, példaként állítani és közreadni, akik egész 

életükkel a haladást szolgálták és a hatásuk településekre, generációkra 

mutatható ki. Rendkívül fontos és valóban értékmentő tevékenység tehát a 

Pedagógusok arcképcsarnokának kiadása, különösen olyan időben, amikor a 

tudás, az önálló gondolkodás szükségessége megkérdőjeleződik.   

• Nem hallgathatom el, ellenkezőleg: a Közgyűlés nyilvánossága előtt is hangsúlyozom, 

hogy ez a siker nem jöhetett volna létre támogatóink melléállása, segítsége nélkül. A közel 

1,2 M Ft-os nyomdai költségek biztosítása – az egyesületi tagsági díjak mellett – mintegy 

18 települési önkormányzat és tucatnyi magánszemély anyagi támogatása révén 

vált lehetővé, amelyet erről a helyről is megköszönök valamennyi segítőnknek. 

Köszönetünk abban is megnyilvánult, hogy az elnökség – az Alapszabályban rögzített 

lehetőséggel élve – ismét emlékplakettel és díszoklevéllel ismerte el a huzamos időn át 

bennünket támogató önkormányzat önzetlenségét. A köszönetnyilvánításnak ez a formája 

2023-ban Nádudvar Várost érintette, amit az ünnepélyes kötetbemutatási 

rendezvényen adtunk át, de jó érzéssel említem, hogy nem csak vármegyénk városait, 

hanem távoli településeket is támogatóink között tartunk nyilván. Ez a kör 2023-ban 

Fejér Vérmegyével bővült, amiben meghatározó szerepe volt vezető szerkesztőnk Hajas 

Zsuzsa személyes aktivitásának, kapcsolatrendszerének. 

Ezekkel a támogatásokkal minden évben hivatalosan és pontosan elszámolunk a 

polgármesterek, képviselőtestületek felé, a bevételek és kiadások könyvelését pedig Dr. 

Harkányi Károlyné végzi mintaszerű alapossággal, amiért ezúton is köszönetet mondok. 

Egyesületünk, Farkas Jánosné hozzáértő és lelkiismeretes segítségével minden évben 

pályázik a Bethlen Gábor Alapítványhoz is, több- kevesebb sikerrel. Az előző évihez 

hasonlón 2023-ban is 150.000 Ft-ot nyertünk, Köszönet a segítségért! 

 

3. Szervezeti életünkről 

 

• A részletek taglalása előtt, bevezetésként és a jegyzőkönyvi rögzítés érdekében 

bejelentem, hogy a közgyűlés által elfogadott 2023. évi munkatervben foglaltakat 

teljesítettük. 

• Októberi elnökségi ülésünkön született az a határozat, hogy 2024. február végéig 

pontosítani kell az egyesület tagnyilvántartását, amelynek összegzése Janóczki 

József, elnökségi tagunkra hárul, aki ezt Dr. Harkányi Károlynéval, Kálmán Antalnéval 

együttműködve végezte. Hangsúlyozom, hogy ez az elnökségi törekvés a tagcsoport-

vezetők felelős, megbízható közreműködése nélkül nem valósulhatott volna meg, amit itt 

és most is megköszönök. Az időközben kialakult információcsere szerint a mögöttünk 
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hagyott évben is történtek fájdalmas halálesetek, egészségi vagy egyéb okokra 

visszavezethető kilépések, ugyanakkor – mindnyájunk örömére, új tagcsoportok 

létrejöttével, amire még szeretnék visszatérni - - új tagok felvételére is sor került. A 

jelenlegi hiteles taglétszám 208 fő.  

• Az egyesület teljes tagságának meghívásával együtt járó nagyrendezvényekre 2023. 

március 25-én (közgyűlés) és 2023. október 14-én (XXII. emlékkötet bemutatás, átadás) 

került sor, amelyek hiteles dokumentálása részben jegyzőkönyvben, részben a honlap 

szöveges fejezeteiben és annak galériájában elhelyezett fényképbemutatókon valósult 

meg. 

• Az elnökségi, illetve kibővített elnökségi üléseinket 2023. február 22-én, április 5-én, 

május 24-én, június.28-án., október 4-én, november 14-én és december 5-én tartottuk, 

amelyek – az elnökségen belüli munkamegosztás pontosítása mellett -egy-egy 

nagyrendezvény előkészítését, illetve az aktuális feladatok tejesítésének előkészítését, 

majd azok értékelését szolgálták és azok tartalmi elemeit hitelesített jegyzőkönyvek 

dokumentálják, amelyekhez társul a Szabó Lászlóné elnökhelyettesünk által nagy 

gondossággal vezetett Határozattár is.  

• Ezeken a megbeszéléseinken mellőzhettük a pandémia idején kényszerűen érvényesített 

online megoldásokat, előre kialakított és az elnökség által jóváhagyott napirendek 

szerinti tanácskozásaink személyes jellegűek voltak, azokat nyitottság, segítőkészség 

és közvetlen hangulat jellemezte. Minden ülésünkre meghívtuk a Felügyelő Bizottság 

elnökét, Dr. Király Róbertet és bizottsági tagjait, akik így az éves értékeléshez közvetlen 

információkkal tudnak hozzájárulni. Az említett kedvező munka-tapasztalatokért a 

magam részéről személyes köszönetet mondok helyetteseimnek, az elnökség, 

szerkesztőség és a Felügyelő Bizottság tagjainak egyaránt. Hozzáteszem: az eredményes 

teljesítéshez hozzájárult a DAB titkárságvezetője, Magyar Éva is, aki munkatársaival 

együtt minden feltételt megteremtett kiegyensúlyozott munkavégzésünkért, amit ezen a 

helyen nekik is megköszönök az elnökség nevében. 

• Kihelyezett elnökségi ülésekre került sor  

o Június 7- én Nádudvaron Kálmán Antalné elnökségi tag előkészítésében és a 

helybeli kollegák önzetlen közreműködésével megismerkedhettünk két iskola 

(Kövy S. Általános Iskola és AMI, Népi Kézműves Szakgimnázium és Kollégium), 

valamint a város rendezvényházaival: az Ady Endre Művelődési Ház és Városi 

Könyvtár, a Látogatóközpont, valamint a kézműves Múzeum nagyszerű 

kiállításaival; 

o Ezt követően augusztus 16-án Balmazújvároson Szabó Lászlóné elnökhelyettes 

és Juhász Ferencné tagcsoport-vezető igényes szervezése révén meglátogattuk a 

több mint 200 éves Semsey kastély állandó kiállítását, a város történelmét 

bemutató dokumentumokat, képeket és tárgyakat, a belváros látnivalóit és az 

ugyancsak évszázados múltú, országos és nemzetközi elismerést kiváltó Mihalkó 

Kalaposház kiállítását és annak műhelyét is működés közben. 

• Az előző években már hagyományossá vált 2 napos betekintő, bemutatkozó 

intézménylátogatás úti célja ezúttal Szabolcs-Szatmár- Bereg Vármegye négy 
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iskolavárosa (Nyíregyháza, Kisvárda, Fehérgyarmat és Nagykálló) volt. Az előkészítést, 

szervezést Raffay Zoltánné elnökségi tag, nyíregyházi tagcsoport-vezető kolleganőnk 

vállalta és végezte nagy odaadással, és a program megvalósítását számottevően 

elősegítette a Vármegye Közgyűlése elnökének a támogatása is, aki bérmentesen 

biztosított mikrobuszt az utazáshoz. A meglátogatott iskolák vezetői érdeklődéssel és 

elismeréssel fogadták a KSPE bemutatását és a következő évekre arcképvázlat-írást is 

felajánlottak. 

• Szeptember 25-29-e között került sor az ugyancsak hagyományos külföldi (ezúttal 

Felvidéki) kirándulásra. A program tervezője, az utazás megszervezője ismét Fülöp 

Mihály elnökségi tag volt – őszinte köszönet, elismerés érte! - és azt a teljes tagság 

számára kínáltuk. Az érdeklődés igen jelentősnek bizonyult és a magyar történelemhez 

szervesen kapcsolódó program valamennyi helyszíne (Szepesújvár, Lőcse. 

Szepescsütörtök, Késmárk, Ólubló, Zakopane, Magas Tátra: Csorba tó, Ótátrafüred, 

Tátralomnic, Eperjes) sok-sok látnivalót, gazdag élményeket biztosított minden résztvevő 

számára.  

• Rendkívüli kihelyezett elnökségi ülést tartottunk szeptember 20-án Hajdúnánáson 

azzal a szándékkal, hogy bemutassuk az egyesületet a helyi  érdeklődőknek. A 

rendezvényen felidéztük azt a 20 arcképvázlatot, amelyek az egykori, elismert helyi 

pedagógusok életművét tartalmazzák és az elmúlt két évtizedben jelentek meg, egyúttal 

kezdeményeztük a tagcsoport újraalakulását. Ebben tevékeny szerepet vállalt Oláh 

Imréné a korábbi és Éles Béláné a leendő új tagcsoportvezető. Közreműködésükkel – 

érdeklődő pedagógusok részvételével - valósult meg november 15-én a Városi 

Könyvtárban az alakulást segítő elnöki tájékoztatás, amelynek eredményeképpen új 

tagokkal gyarapodott egyesületünk. A tagcsoport 2024. január 17-én kezdte meg 

munkáját.  

• Jó érzéssel egészítem ki mindezt azzal a ténnyel, hogy időközben, ugyancsak 2024. 

januárban két újabb tagcsoportunk alakult: Nádudvaron Boros Lajosné, Kabán 

Gyányiné Székely Viola vezetésével, ami nem csak további taglétszám-növekedést 

eredményezett, de az egyesületünk fiatalodását, átlagéletkorának csökkenését is magával 

hozta. Így a tagság nevében is gratulálhatunk az előkészítő-szervező munkához és sikeres 

együttműködést kívánhatunk mindhárom új tagcsoport-vezetőnknek. 

• Megállapíthatjuk tehát, hogy szervezetelméleti tekintetben is előre léptünk, hiszen a 

modern társadalomtudományi kutatások a hálózatfejlesztés irányába hatnak. 

Esetünkben ezt – a székhelyen kívüli tagcsoportok aktív működése mellett – az új vagy a 

korábbi külső kapcsolataink bővülése igazolhatja: 

o Juhász Sándorné kolleganővel együtt első ízben mutattuk be önálló kiállítóhelyen 

a Pedagógusok arcképcsarnokát Egerben, a Közoktatási és Szakképzési Szakértők 

Országos Konferenciáján, ami örömteli érdeklődést váltott ki a jelenlévőkből, 

o Kálmán Antalné és Szabó Lászlóné képviselte egyesületünket Kabán és Földesen 

Sári Gusztáv, illetve Karácsony Sándor ünnepi méltatásán, és 

o a Magyar Pedagógiai Társasággal korábban létrejött kapcsolatunkat is 

fenntartottuk Dr. Gerencsér Attila és Raffay Zoltánné közreműködésével. 
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• Fontos feladatunknak tartjuk továbbra is a folyamatos és megbízható egyesületi 

információcsere, a tagság tájékoztatásának biztosítását, ami  

o egyrészt az évek óta elkötelezetten végzett tagcsoport-vezetői tevékenységben ölt 

testet,  

o másrészt az értesítések, meghívók, közérdekű dokumentumok elektronikus 

továbbítása, illetve honlapunk naprakész gondozása formájában érvényesül. 

Indokolt tehát, hogy a közgyűlés jegyzőkönyve is rögzítse az elismerésünket és 

köszönetünket Kovács Andrásnak, Gyula Ferencnének, Raffay Zoltánnénak, Juhász 

Ferencnének, Lövei Ilonának, Nagyné Lengyel Erikának, a Lengyel Istvánné helyébe 

lépett Zohány Margitnak, Németné Dávid Irénnek, vagyis az úgymond „régi” tagcsoport-

vezetőknek, illetve informatikus elnökségi tagunknak Janóczki Józsefnek. 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

Őszintén megköszönöm az elnökségi beszámolót kísérő megtisztelő figyelmüket és kérem, 

hogy egyesületi tapasztalataikkal, megerősítő vagy vitázó véleményükkel, 

hozzászólásukkal tegyék teljessé a Karácsony Sándor Pedagógiai Egyesület 2023. 

évi tevékenységének értékelő összegzését!  

 

 

 


